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  :الكلمات المفتاحية

استهلاك الطاقة  - الراحة الحرارية   - الاستراتيجيات السلبية  - التنمية المستدامة   

 توجيه.  - زجاج مزدوج  - 

 
Abstract 

The globe has witnessed in recent decades an unprecedented increase in temperature of around 0.2 

° C over the past 30 years. This is due to greenhouse gas emissions, which is responsible for the 

phenomenon of global warming, these emissions are produced mainly by industry, transport as well 

as construction. The latter one is responsible for (44%) of this pollution, motivating architects to 

take initiatives, by providing sustainable architecture that is mindful of the environment and by 

promoting the decline of fossil fuels in favor of renewable energies. In order to reduce energy 

consumption based on fossil resources, measurement labels have been put in place such as 

BREEAM, H.Q.E and LEED. 

Since the Johannesburg Summit in 2002, Algeria has intensified its actions in the field of 

environmental protection and sustainable development, by giving a prominent place to social and 

ecological aspects in its choice of model of society. The building sector is the most energy-intensive 

sector; consumption represents more than 42% of total consumption and 17% of greenhouse gas 

emissions (mainly in heating and air conditioning to ensure thermal comfort) . 

The intervention site is located in a semi-arid climate zone. The latter is characterized by a 

microclimate presenting specificities due to its average altitude of 800 m above sea level where the 

average temperature is 14.8 ° C and an average annual precipitation reaches 560mm . 

The objective of the research is to explore and define the impact of double-glazing use and 

orientation while employing passive strategies aimed at optimizing thermal comfort inside the 

building in order to improve environmental quality and reduce energy consumption in the crèche 

tower . 

These responses therefore represent an adequate solution to the problems relating to the reduction 

of energy consumption by promoting the decline of fossil fuels in favor of renewable energies . 
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Sustainable development - passive strategies - thermal comfort - energy consumption 
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        الملخص

العالم في العقود   الماضية.   0.2الأخيرة زيادة غير مسبوقة في درجة الحرارة بحوالي  شهد  الثلاثين عامًا  درجة مئوية على مدى 

ويرجع ذلك إلى انبعاثات غازات الاحتباس الحراري المسؤولة عن ظاهرة الاحتباس الحراري، وتنتج هذه الانبعاثات بشكل أساسي 

٪( من هذا التلوث، مما يحفز المهندسين المعماريين على اتخاذ  44مسؤول عن )   عن طريق الصناعة والنقل وكذلك البناء. هذا الأخير

المتجددة.   الوقود الأحفوري لصالح الطاقات  بيئتها، ومن خلال تعزيز تراجع  المبادرات، من خلال توفير هندسة مستدامة تراعي 

  BREEAM ،HQE ،.LEED س مثل: إجراءبهدف تقليل استهلاك الطاقة على أساس الموارد الأحفورية، تم وضع ملصقات قيا

في عام   قمة جوهانسبرغ  بارزة 2002منذ  مكانة  أعطى  مما  المستدامة،  والتنمية  البيئة  في مجال حماية  أعمالها  الجزائر  كثفت   ،

ويمثل الاستهلاك   للجوانب الاجتماعية والبيئية في اختيارها لنموذج المجتمع. قطاع البناء هو أكثر القطاعات كثافة في استخدام الطاقة،

التدفئة وتكييف الهواء لضمان  17٪ من إجمالي الاستهلاك و42أكثر من   انبعاثات غازات الاحتباس الحراري )خاصة في  ٪ من 

 .الراحة الحرارية(

  متر فوق   800يقع موقع التدخل في منطقة مناخية شبه قاحلة. يتميز هذا الأخير بمناخ دقيق يقدم خصائص بسبب متوسط ارتفاعه  

 مل  560درجة مئوية ويبلغ متوسط هطول الأمطار السنوي  14.8مستوى سطح البحر حيث يبلغ متوسط درجة الحرارة 

الهدف من البحث هو استكشاف وتحديد تأثير استخدام الزجاج المزدوج والتوجيه أثناء استخدام استراتيجيات سلبية تهدف إلى تحسين  

 .دار الحضانةالبيئية وتقليل استهلاك الطاقة في  ين الجودةالراحة الحرارية داخل المبنى من أجل تحس

وبالتالي، فإن هذه الاستجابات تمثل حلاً مناسباً للمشكلات المتعلقة بتقليل استهلاك الطاقة من خلال تعزيز انحسار الوقود الأحفوري  

 لصالح الطاقات المتجددة. 


